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Výroční zpráva za rok 2012

Rok 2012 byl třetím rokem provozu hospice.

Plně jsme se soustředili  v souladu s posláním sdružení na poskytování zdravotnických a sociálních 
služeb nemocným v závěru života. Hospic byl většinu času plně obsazen. Bylo hospitalizováno 379 
nemocných, někteří díky zlepšení zdravotnímu stavu byli v hospici hospitalizováni opakovaně. 
Průměrná délka pobytu činila 27 dnů. 

Narůstá zájem o pobyt  našem hospici, a tak jsme nejednou museli zvažovat, komu dát přednost. Ale 
nikdy jsme neodmítli onkologicky nemocné v samém závěru života, kteří  byli před přijetím v péči 
rodiny. Stále častěji jsou to lékaři místní i okolních nemocnic – Chrudim,Pardubice, Hradec Králové, 
Ústí nad Orlicí, Litomyšl, Svitavy, Česká Třebová, Čáslav, Kolín, Havlíčkův Brod, kdo nám doporučují 
k přijetí nemocné. Některým nemocným se snažíme vytvořit před přijetím podmínky, aby mohli co 
nejdéle zůstat doma – odbornou radou po telefonu, informačním servisem ohledně agentur domácí 
péče, návštěvou v místě pobytu nemocného, poskytnutím potřebných léků, zdravotnického materiálu, 
pomůcek ( oxygenátory, polohovací lůžka, invalidní vozíky, WC pojízdná křesla) . Mnohé z rodin tuto 
pomoc velmi vítají. Stále častěji využívají příbuzní nemocných možnost bydlet v hospici v pokoji 
nemocného, nejednou jsme ubytovali i malé děti. 

V hospici se již vytvořil stabilní tým (stále velmi mladých) zaměstnanců a doufáme, že odchodem 
sester a ošetřovatelek na mateřské dovolené nedojde k jeho destabilizaci . Vrchní sestrou je nadále 
slečna  Petra Jeníčková, ředitelem a vedoucím lékařem MUDr.Jiří Košťál. Sociální pracovnicí je nově po 
odchodu slečny  Michaely Jeníkové paní Miloslava Benešová. Správce domu a velkou oporou jinak 
převážně ženského kolektivu zůstává  pan Petr Smetánka. Nově u nás pracuje jako asistentka 
statutárních zástupců sdružení  na zkrácený úvazek paní Zdeňka Stříšková. Personální a mzdovou 
účetní je po odchodu paní Jitky Kubíčkové nově paní Eva Vrběcká, finanční účetní zůstává paní Iveta 
Málková, obě účetní mají vzhledem k téměř „rodinnému“ charakteru hospice s poměrně malým 
počtem zaměstnanců ( přepočtený  počet úvazků úvazků 31) jen krátký úvazek. Nadále u nás pracuje 
– většinou na zkrácený úvazek, 8 lékařů. MUDr. Marie Blažková  a MUDr. Jiří Košťál zabezpečují při 
střídání lékařů v týdnu na oddělení funkci kmenových lékařů, dohlížejí na kontinuitu péče o nemocné, 
předávání potřebných informací mezi lékaři, většinu času vykonávají telefonickou příslužbu. Díky 
krizové lince první pomoci pro nemocné v Pardubickém kraji ( 734414418) a možnosti přepojení na 
MUDr. Marii Blažkovou jsme schopni pomoci rodinám s umírajícími pacienty prakticky nepřetržitě, 
nemocné pak jsme schopni přijmout okamžitě, včetně sobot a nedělí. Často je vzhledem k závažnosti 
onemocnění a akutních změn v jejich průběhu potřeba umístění v hospici skutečně urgentní a 
považujeme za důležité tuto službu nabídnout. 

Dbáme na vzdělávání našich zaměstnanců. Pro zdravotní sestry, ošetřovatelky i pracovníky v sociálních 
službách jsme pozvali do našeho hospice zkušenou lékařku, jednu ze zakladatelů hospicového hnutí, 



bývalou primářku hospice v Brně paní MUDR. Violu Svobodou. Přednášela na téma doprovázení 
nemocných v závěru života a významu psychologických a duchovních aspektů v péči o nemocné. 
Početný tým zdravotníků se účastnil  v listopadu paliativní konference v Bratislavě. Pokračovalo 
vzdělávání v rehabilitačním ošetřovatelství. MUDr. Jiří Košťál a MUDr. Marie Blažková se připravovali 
na atestaci z paliativní medicíny- v době sepisování této výroční  zprávy již mají atestaci úspěšně za 
sebou. Atestaci však považují  spíše za začátek  dlouhodobého vzdělávání v paliativní medicíně, 
potřeba systematického vzdělávání je vzhledem ke spektru hospitalizovaných                         ( velmi 
komplikovaná onkologická, neurologická a interní onemocnění, pokročilá stadia geriatrických 
pacientů) nezbytná. 

V dubnu zástupci našeho hospice ( MUDr. Jiří Košťál a MUDr. Marie Blažková) navštívili 8 hospiců 
v Anglii. Zkušenosti z těchto anglických hospiců jsou důležité pro rozšiřování „obzoru“ v paliativní 
medicíně a hospicovém hnutí. Z Anglie  si odnesli mimo jiné důležitou zkušenost: hospice tam musejí 
mít finanční rezervu na 9 měsíců provozu. Ani v této zemi- „kolébce“ hospicového hnutí, není snadné 
zajistit financování péče, přibližně polovinu nákladů zajišťují hospice z darů a výtěžků aktivit jako jsou 
prodej v obchodech (bazarech)   zboží  z pozůstalostí, konání sportovních a kulturních akcí, loterií. 
V Anglii  se na provozu hospiců mnohem více než u nás angažují dobrovolníci. Každý hospic má řádově 
stovky dobrovolníků! Většina hospiců má okolo 20 lůžek. Lidé tam mnohem víc než u nás myslí na 
hospice v době, kdy je ještě nepotřebují - vědí, že se bez nich v závěru života neobejdou. 

Trvá podpora sponzorů. Stále častěji jsou jimi rodiny našich nemocných, zůstávají i „stálice“- 
Elektrárny Opatovice a dárce z řad fyzických osob, který si nepřeje být jmenován ( ze skromnosti) – 
daroval hospicu v r. 2011 1 mil. Kč, v r. 2012  činil jeho dar 500 000Kč. Vysokou částkou podpořila 
hospic  i v r. 2012 MUDr.Viera Ballová. Celkový výnos z darů v roce 2012 (z účtu veřejné sbírky i 
z běžného účtu) byl  1579 000 Kč . Seznam dárců je uveden v příloze této zprávy.

V roce 20123 jsme stejně jako v předchozích letech jsme hospodařili s mírným ziskem. Náklady na 
provoz  včetně daně z příjmu činily 19 519 000 Kč, z toho odpisy: 4 264 000 Kč. Investiční náklady v r. 
2012 : 3 861 000 Kč (vzhledem k finanční  rezervě, kterou jsme vytvořili v letech 2009-2012, jsme 
zakoupili  v srpnu dům v centru Chrudimi, který chceme rekonstruovat na byty, a získat tím další zdroj 
příjmů).  Předpokládáme snižování příjmů už v r. 2013, především ze sociální oblasti a od sponzorů. A 
očekáváme růst nákladů. Už v r. 2012 výrazně stouply náklady na energie, především elektrické. 
Příjmy v r. 2012: 23 248 000 Kč. Největší část příjmů tvořily platby ze zdravotních pojišťoven, dále 
platby ze sociální oblasti – příspěvky na péči, a spoluúčast pacientů, která tvoří nadále 330Kč/den. 
Rodiny, které mají nezaopatřené  děti a jejichž člen rodiny byl u nás hospitalizován, jsou obvykle 
sponzorovány naším sdružením  a spoluúčast nehradí. V r. 2012 kromě příspěvku 38 000 Kč z úřadů 
práce jsme neměli stejně jako v r. 2011 žádné dotace. Nezanedbatelnou část příjmů tvoří nájemné 
z bytů v hospici, a od září i z nebytových prostor z domu ve Štěpánkově ulici. Byty v objektu hospice 
byly prakticky celý rok pronajaty. Struktura výnosů i nákladů je uvedena v příloze této zprávy.

V r. 2013 plánujeme zahájit rekonstrukci výše uvedeného domu a opravu rodinného domku ve 
Skoranově, který jsme dostali od dárce z pozůstalosti. Nevylučujeme, že začneme budovat parkoviště - 
na vlastním pozemku (mezi hospicem a gymnáziem)- zřízení parkoviště je nezbytné, ale musíme 
počkat na vlastníka okolních pozemků, který plánuje vedle plánovaného parkoviště vystavět 
příjezdovou komunikaci k pozemku nad hospicem. 



Jako v minulých letech se snažíme zpříjemnit pobyt v hospici a v hale na oddělení organizujeme 
koncerty. Na jaře, v listopadu a před vánoci u nás opět vystoupila s velkým ohlasem skupina mediků 
2.lékařské fakulty v Praze Motole – Ježci. Opakovaně u nás hrály studentky HAMU v Praze  Kateřina 
Košťálová(klavír) a Magdalena Mašlaňová (housle). Několikrát týdně do hospice chodí hrát na 
koncertní křídlo pan učitel Stejskal.  Stal se už neodmyslitelnou „ součástí“ hospice, obdivujeme 
profesionalitu  a lehkost, s jakou  hraje hudbu nejrůznějších žánrů. Není písně nebo skladby, kterou by 
neznal. 

Máme i nadále dobrovolníky, kteří přicházejí pomoci s udržováním zahrady, na recepci, někdy i přímo 
na hospicové oddělení. Většinu „dobrovolníků“ však tvoří studenti okolních středních, a vyšších 
zdravotnických škol nebo univerzit v Pardubicích, Hradci Králové, Praze a Českých Budějovicích. 

Členové sdružení: 

Marie Blažková (předseda sdružení), Jiří Košťál, Jana Tomanová- členové Rady sdružení

 Petr Kolek, Renata Štěpánková, Miloš Hubner – členové kontrolní a revizní komise

Petr Pekař  a nově od listopadu 2012 Dominik Blažek. 

Všem, kteří nás jakýmkoliv způsobem podporují, děkujeme. Pokusíme se nadále zůstat věrni 
poslání sdružení, které jsme před 10 lety založili - zabezpečit nemocným v závěru života v našem 
regionu důstojné podmínky pro závěr života a podporovat jejich rodiny. 


